
kakor tudi tajnica vztrajno odklanjata ka
kršno koli nagrado za svoje delo. 

Sprejeti so bili tile predlogi: 
1. »Naš rod« naj izhaja kakor do zdaj v 

osmih številkah, ostane pa naj po vsebini in 
po opremi na isti višini. 

2. Sekcija naj posreduje pri direkciji drž. 
železnic, da bi uredila prihodnji vozni red za 
lokalne vlake tako, da bodo odhajali iz Ljub
ljane vsaj do 7,15 ure. 

3. Sekcija naj posreduje pri vseh založ-
ništvih šolskih knjig, da bi bile knjige tiskane 
na boljšem papirju in da bi bila vezava trpež-
nejša. 

4. JUU naj posreduje pri ministrstvu za 
prosveto zaradi pravilnikov k zakonu o ljud
skih šolah. 

Za delegate za banovinsko skupščino so 
člani izvolili tov. Vrhovca in Deželovo, z na
mestnikoma Taučarjem in Pivkovo; za glavno 
skupščino pa tov. Vrhovca in Zupančičevo, z 
namestnikoma Taučarjem in Remškarjevo. 
S. Vrhovec, preds. Lenarčič Ana, tajnica. 

+ JUU — SRESKO DRUŠTVO LJUB
LJANA  OKOLICA, VZHODNI DEL je 
zborovalo dne 4. junija t. 1. v Ljubljani. Od 
83 članov je bilo navzočih 61. 

Tovariš predsednik je po pozdravu podal 
situacijsko poročilo o stanju in delovanju na
še organizacije. Nato so se prečitali in rešili 
došli dopisi. 

Na predzadnjem zborovanju so bile raz
deljene članom anketne pole v izpolnitev, ka
terih pa ni nihče izpolnil, kar dokazuje, da 
se tovariši premalo zanimajo za razna pereča 
stanovska vprašanja. 

Banski šolski nadzornik gosp. M. Jeglič 
je predaval o metodiki računstva v ljudski 
šoli. Predavanje je bilo vseskozi zelo zani
mivo in poučno, za kar smo g. predavatelju 
hvaležni. Po predavanju se je razvila kratka, 
stvarna debata. 

Sledile so volitve delegatov za banovin
sko in državno skupščino, nakar so bili stav
ljeni sledeči predlogi: 

1. »Naš rod« naj ima v bodoče devet šte
vilk. Prva naj izide že meseca septembra, 
knjige pa v začetku junija. Poleg sedanje ure
ditve naj bi bile v »Našem rodu« še rubrike: 
»Iz narodnega in državnega gospodarstva«, 
»Iz sadjarstva in vrtnarstva« ter »Važni do
godki doma in po svetu«. 

2. Z ozirom na stalno naraščanje draginje 
naj se povišajo tudi naši prejemki. 

3. Nameravano ukinjen je razredov naj se 
ne izvede. 

4. Prejemki poročenih učiteljic naj se iz
enačijo s prejemki neporočenih. Za enako de
lo enako plačilo! 

5. Deluje naj se, da se doseže stalnost 
učiteljstva na službenih mestih. 
M. Kosin, preds. Fr. Čuk, tajnik. 

+ JUU — SRESKO DRUŠTVO ŽU
ŽEMBERK je zborovalo dne 12. marca 1938. 
v Žužemberku ob prav lepi udeležbi. 

Stanovske zadeve: razgovor o razpisu 
učiteljskih mest, o predlogih za fin. zakon 
1938./39. o proračunu B. Enoletna praksa, od
kar finansira banovina šole, je pokazala kaj 
zadovoljive uspehe. 

Nato je predaval tov. Leder iz Šmihela 
o vzgojnem pomenu tradicije. Predavatelj si 
je izbral prav zanimivo snov, saj je moč tra
dicije zelo važen faktor pri našem šolskem 
in izvenšolskem delu. Razprava je bila teme
ljito preštudirana in prav dobro podana. To
varišu predavatelju za trud in dobro voljo, 
iskrena hvala! 

Za tem je predaval tov. Mervar o pouku 
rastlinstva na naših šolah. Ker je sam izvrsten 
vrtnar in dober strokovnjak, je podal mnogo 
prav koristnih navodil za delo v šoli v tem 
predmetu od zgodnje pomladi do zime. Opo
zoril je na mnoge prevažne rastline (žita, de
telje), ki so za naše kmetsko gospodarstvo 
neprecenljive vrednosti, o katerih se pa po 
naših šolah vse premalo razpravlja. Vsi zbo
rovalci so izčrpno in zanimivo predavanje 
prav z veseljem poslušali. Iskrena hvala za 
trud. — 

Poslednje zborovanje v letošnjem šol
skem letu pa se je vršilo 21. maja v Zagrad
cu. Udeležba prav častna. Najprej je zboro
valce pozdravil in presenetil nastop mladin
skega pevskega zbora v Zagradcu, ki je pod 
taktirko ondotnega ^upravitelja Mirka Lju
bica, ki je sam navdušen pevec, muzik in in
terpret, zapel deset pesmi, tako lepo in do
vršeno, da so zborovalci poslušali z velikim 
začudenjem in užitkom. Veselje, dobra volja 
in smisel za lepo pesem dela res čudeže. 

Po nastopu je predaval tov. Mirko Ljubic 
in (podal sliko svojega službenega kraja Za
gradca od kulturne, gospodarske in folklori
stične strani. Predavanje je bilo skrbno se
stavljeno in prav zanimivo. 

Nato se je oglasil še tov. Sič iz Ajdovca 
ter predaval o Prekmurju. Sam Prekmurec je 
nanizal nekaj lepih slik o Prekmurju in Prek
murcih ter zavračal očitek mnogih, češ, da je 
Prekmurje Sibirija, dežela pregnanstva. Pre
davanje je bilo podano z veliko, toplo ljubez

nijo do ondotne, prav za prav še tako malo 
znane pokrajine. Zborovalci so poslušali re
ferenta z velikim zanimanjem. Iskrena hvala 
vsem za trud in dobro voljo! 

Predlog: Kr. banska uprava se naproša, 
da izda dokončna točna navodila za vodstvo 
blag. knjig proračuna B. Vse neredne plač
nike ponovno opozarjamo na njihovo dolž
nost. 

Tov. predsednik priporoča vsemu učitelj
stvu in šolarskim ter učit. knjižnicam nabavo 
knjižice: »V senci žužemberškega gradu«, ki 
jo je izdal tujskopropagandni odsek v Žu
žemberku. 

Vsem vesele počitnice! Jeseni na svide
nje! 

Stanovska organizzacifa JUU 
Iz društev 

Poročila 
+ JUU — SRESKO DRUŠTVO LJUB

LJANAMESTO je zborovalo 31. maja t. 1. 
dopoldne v telovadnici II. deške ljudske šole. 
Zborovanja se je udeležilo izredno lepo šte
vilo članstva, ki je z zanimanjem sledilo po
sameznim točkam dnevnega reda, zlasti pa 
predavanju prof. in ban. šol. nadzornika go
spoda Milka Jegliča o računskem pouku na 
ljudskih šolah. 

Sprejeti so bili naslednji predlogi: 
1. »Naš rod« naj izhaja letno v devetih 

namesto v dosedanjih osmih številkah in si
cer tako, da izide prva številka v začetku 
meseca septembra, ko so učenci še brez knjig 
in je potreba po čtivu največja. 

2. Vodstvo sekcije JUU za dravsko ban. 
naj zastavi na merodajnem mestu ves svoj 
vpliv proti nameravani redukciji ljudsko
šolskih razredov, kar bi ne bilo niti v čast in 
korist državi niti posameznim banovinam in 
občinam, temveč le velika ovira nadaljnjemu 
napredku šolstva in vzgoje naroda. 

3. Vodstvo sekcije JUU naj se nadalje 
informira na drž. učit. šoli ali obstoja namera, 
da bodo sprejemali letos na učiteljišča samo 
moške ter istočasno posreduje v korist žen
ske mladine. 

4. Vprašalne pole o socialni in mladinski 
raziskavi, ki jih dostavi šolam »Učiteljski po
kret v Ljubljani«, izpolnijo posamezni raz
redniki do srede meseca junija, poverjniki pa 
jih dostavijo pokretu do konca letošnjega 
šolskega leta. 

5. Ker je bila vložena samo ena volilna 
lista in stavljen predlog, da voli zbor dele
gate z vzkilkom, so bili soglasno izvoljeni: 

a) Lukič Kristina, Zor Miroslav, Levstik 
Vlastimila in Mihler Ivan za delegate bano
vinske skupščine, njihovi namestniki pa: 
Cegnar Ivanka, Šerbec Josip, Štritof Ana in 
Novak Jakob; 

b) Hreščak Alojzij, Mihelič Josipina, Ri
bičič Josip in Likozar Jožica za delegate drž. 
skupščine, njihovi namestniki pa: Mihelič 
Josip, Hartman Amalija, Oman Oto in Polak 
Marija. 

Fr. Mervar, 
t. č. predsednik. 

+ JUU — SRESKO DRUŠTVO V LO
GATCU je zborovalo v soboto 21. maja t. L 
na Blokah. 

Zborovanje je bilo zamišljeno kot izlet
no zborovanje, pri katerem naj bi se poglobili 
tovariški stiki z oddaljenimi tovariši(icami), 
ki le redko prihajajo v polnem številu na zbo
rovanja, ker jih ovirajo slabe prometne zveze, 
večkrat pa tudi vremenske in materialne ne
prilike. Žalibog tudi tokrat nismo imeli sreče. 
Bog Pluvius je izlival neutrudno na nas iz 
svoje neizčrpne zaloge plohe dežja. Radi tega 
bi bila mala udeležba na zborovanju skoraj
da opravičljiva. Vendar pa je potrebno, da 
enkrat odkrito povemo, da vidimo na vsako
kratnih zborovanjih ene in iste osebe. Mne
nja smo, če zmorejo nekateri vse neprilike in 
stoje kakor vojaki na fronti vedno na svojem 
mestu, da bi le z malo volje in stanovske za
vednosti storili lahko vsi vsaj enkrat v letu 
svojo dolžnost. Učiteljsko zborovanje naj bo 
hkrati praznik dela in praznik tovarištva uči
teljske samozavesti in ponosa. 

Navzočih je bilo komaj 38, t. j . 40 %. 
Tov. predsednik je toplo pozdravil vse 

navzoče, ki se niso ustrašili truda niti dežja 
ter prihiteli na naše lepe Bloke. Posebej je 
pozdravil g. sres. načelnika, predavatelja g. 
dr. Rudolfa Kolariča in ref. P. R. K. tov. Star
mana. 

Kot prvi je predaval g. prof. dr. Rudolf 
Kolarič »O slovenskem pravopisu«. Gospod 
predavatelj je podal uvodoma zgodovino raz
voja slovenskega književnega jezika od naj
starejših početkov do danes. V logičnem in 
lahko umljivem slogu je iznesel vse težave, 
s katerimi se je moral boriti slovenski jezi
koslovec pri gradnji in čiščenju svojega jezi
ka. Neobhodno potreben je kažipot k enot
nemu izreku in pravopisu. Ljudska šola je 
prva, ki podaja osnovo in gradi temelje v 
pravilni izgovorjavi in pisavi svojemu mate
rinemu jeziku. Upoštevati moramo pri tem 
ljudsko govorico, kajti v vseh dvomih odlo
čuje v pogledu pravilnosti narod sam. Vso 
tujo navlako moramo odstraniti. Sledila je 
živahna debata, ki je razčistila še marsikatero 
dvoumno razlago glede pisanja krajevnih in 
lastnih imen, štetja, tujk itd. Tov. predsednik 
se je predavatelju ponovno zahvalil za po
učno in aktualno predavanje. 

Za tem so se obravnavala stanovska 
vprašanja, na katerih ima življenjski interes 
celokupno učiteljstvo bodisi v pravnem, so
cialnem in materialnem pogledu. O tem sta 
poročala tov. predsednik in tajnik. 

Po poročilu smo ugotovili popolno soli
darnost med društvom, sekcijo in centralo. 
V tem duhu naj zastopata društvo na obeh 
skupščinah delegata tov. predsednik Doljak 
in tov. Šuštaršič, ki je bi! za tem izvoljen. 

Iz blagajniškega izpiska razvidimo, da 
plačujejo z malo iziemo vsi v redu. Opozar
jamo pa, da znaša članarina za samce 17 din, 
za poročene pa 9 din in ne manj. Prizadeti 
naj razliko naknadno pošljejo. 

Pri slučajnostih je povzel besedo tov. 
Starman, ki je priporočal učiteljstvu inten
zivneje sodelovanje pri P. R. K., ki nudi pod
mladkarjem. kakor tudi prebivalstvu v pri
meru potrebe neprecenljive koristi. Po krat
ki, a zanimivi debati je predsednik zaključil 
zborovanje. 
Doljak Valentin, preds. Hrastnik Rado, taj. 

Rafaela Hrovatova, 
t. č. tajnica. 

Ko sta bili pojasnjeni še vprašanji o že
lezniški legitimaciji otrok, ako je mož v pri
vatni, žena pa v državni službi in o ugodno
sti, ki jo uživajo člani JUU v kopališču 
»Slon«, je zaključil predsednik zborovanje. 

Predsednik: 
Vekoslav Mlekuž. 

+ JUU SRESKO DRUŠTVO LJUBLJA
NA OKOLICA — ZAH. DEL je zborovalo 
18. junija 1938. v Ljubljani. Navzočih je bilo 
72 članov, t. j . 71 %. Ker je bilo to zadnje 
zborovanje v tem šolskem letu, je društvo 
povabilo predsednika sekcije tov. Kumlja, ki 
nam je poročal o stanju v organizaciji v sploš
nem in še posebej o razmerah v beograjski, 
dunavski in moravski sekciji, kjer so notranji 
spori otežkočili legalnim upravam delo po 
načrtu. Upajmo pa, da bodo nova pravila pre
prečila škodljive vplive na delo organizacije. 
V svojem poročilu je poudaril, da je dolžnost 
vseh članov pomagati svojim upravam kjer 
koli kdo more. Še vedno se moramo boriti vsi, 
da bo učiteljstvu priznana stalnost, da se bodo 
vršila napredovanja v redu in stremeti za tem, 
da se uvede avtomatično napredovanje. Uči
telja naj ščitijo prosvetne oblasti, da se bo 
mogel pogumno in z veseljem posvetiti šol
skemu delu. Pri izvenšolskem delu pa naj se 
pusti učitelju svobodna izbira. 

Nenavadno visoko število bolujočega uči
teljstva, t. j . v naši banovini nad 300, je prav 
gotovo posledica neurejenega stanja in raz
burjanja radi stanovskih razmer. — Vpraša
nje ukinitve razredov zahteva pri nas posebno 
pozornost zaradi položaja naše banovine. 

Obširno je govoril tov. Kumelj še o na
črtih organizacije za bodoče delo. 

Blagajničarka, tov. Deželova Gabrijela, je 
povedala, da dolguje za letos 15 šol še 2865 
dinarjev, 8 članov pa manjše zneske še od 
lanskega leta. Po sklepu odborove seje bo po
slala vsem dolžnikom po 1. avgustu opomine. 

Predsednik se je zahvalil blagajničarki za 
njeno vestno in točno delo, ki ga je vršila 
tako požrtvovalno, da se je blagajniško stanje 
v tem letu zelo izboljšalo. Le z zahvalo se ji 
more društvo oddolžiti, kajti blagajničarka, 

Tajnik: 
Josip Mihelič. 


